

## دور البرلمانيين/ات في تسريع تحقيق التمكين الاقتصادي للمرأة في إطار الهدف الخامس من أهداف التنمية المستدامة في المنطقة العربية

### تركيز على سياسات الرعاية

### مذكرة مفاهيمية

#### مقدمة

تنظم لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا (الإسكوا) والاتحاد البرلماني الدولي، بالشراكة مع هيئة الأمم المتحدة للمرأة، ومنظمة العمل الدولية، اجتماعاً إقليمياً للبرلمانيين/ات في الدول العربية بهدف تسريع تحقيق الهدف الخامس من أهداف التنمية المستدامة المتعلق بالمساواة بين الجنسين، وذلك من خلال تعزيز الإجراءات الداعمة للتمكين الاقتصادي للمرأة وسياسات الرعاية في المنطقة.

وفقاً لأحدث تقرير للأمين العام للأمم المتحدة بعنوان "التقدم المحرز نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة: نحو تنفيذ خطة إنقاذ الناس والكوكب"<sup>1</sup>، فإن أهداف التنمية المستدامة قد انخرقت عن مسارها بشكل كبير قبل سبع سنوات متبقية فقط على موعد الإيفاء بالالتزامات بحلول العام 2030، الأمر الذي يطرح الحاجة الملحة إلى تعزيز الجهود الدولية لضمان إسهام الخطط والاستراتيجيات والسياسات والتشريعات والموازنات الوطنية في تحقيق أهداف أجندة 2030.

يهدف الاجتماع الإقليمي إلى تعزيز المعرفة بالتكامل الحاصل في أهداف التنمية المستدامة والترابط في ما بينها، وبشكل خاص إظهار أثر الإجراءات المتصلة بالتمكين الاقتصادي للنساء وتمثيلهن، على تحقيق باقي الأهداف التنموية. سيبحث الاجتماع التقاطعات الحاصلة بين سياسات الرعاية وبناء الرأسمال البشري كما

<sup>1</sup> الأمم المتحدة- المجاس الاقتصادي والاجتماعي: "التقدم المحرز نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة: نحو تنفيذ خطة إنقاذ الناس والكوكب" (نيويورك، 2023). [unstats.un.org/sdgs/files/report/2023/secretary-general-sdg-report-2023--AR.pdf](https://unstats.un.org/sdgs/files/report/2023/secretary-general-sdg-report-2023--AR.pdf). A/78/80-E/2023/64

في حال رعاية الأطفال وتنمية الطفولة المبكرة؛ حقوق المجموعات ذات الأوضاع الأكثر هشاشة بمن فيهم كبار السن والأشخاص ذوي/ات الإعاقة وسبل حماية كرامتهم ورفاههم؛ والدفع باتجاه تحقيق المساواة بين الجنسين من خلال اعتماد سياسات رعاية عادلة.

يوفر الاجتماع فرصة للبرلمانيين/ات لتبادل الخبرات والتجارب الناجحة على مستوى تطوير سياسات الرعاية وتطبيقها في المنطقة. كما يسعى بشكل خاص إلى زيادة الاهتمام ورفع الوعي والمناصرة، لتبني رزمة سياسات وإصلاحات قانونية ملموسة تعزز اقتصادات الرعاية المقدّمة للجميع. كذلك يتوخّى الاجتماع المساهمة في بناء الإرادة السياسية للبرلمانيين/ات ودعم قدراتهم/هنّ للدفع باتجاه تطبيق الهدف الخامس من أهداف التنمية المستدامة – المقصد الرابع الذي يوصي ب"الاعتراف بأعمال الرعاية والعمل المنزلي غير المدفوعة الأجر وتقديرها، بتوفير الخدمات العامة والهياكل الأساسية، ووضع سياسات للحماية الاجتماعية، وتعزيز تقاسم المسؤولية داخل الأسرة المعيشية والعائلة، حسبما يكون ذلك مناسباً على الصعيد الوطني". إلى جانب ما تقدّم، يهدف الاجتماع إلى تسليط الضوء على الترابط الوثيق والتفاعل بين اقتصاد الرعاية وأثره على مختلف أهداف التنمية المستدامة.

## الخلفية

لا تزال المشاركة المحدودة للنساء في سوق العمل تشكّل تحدياً قائماً في المنطقة العربية التي تواصل تسجيل إحدى أكبر الفجوات بين الجنسين في العالم، على الرغم من التقدّم المحرز على مستوى التحصيل العلمي، كما لا تزال تشهد أدنى معدلات لمشاركة المرأة في القوى العاملة البالغة حوالي 19.5 في المائة بحسب تقديرات منظمة العمل الدولية للعام 2023<sup>2</sup>.

وبحسب تقرير المنتدى الاقتصادي العالمي عن الفجوة بين الجنسين لعام 2023 الذي غطّى 13 دولة عربية من بين 146 دولة في العالم، فقد حلّت 12 دولة عربية في المراتب الخامسة والثلاثين الأخيرة في سلّم المؤشر العالمي العام للفجوة بين الجنسين<sup>3</sup>. يسلّط التقرير الضوء على منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا باعتبارها الأبعد عن تحقيق التكافؤ، وعلى أنّها تحتاج إلى 152 عاماً لبلوغ التكافؤ الإقليمي الكامل. تعكس هذه الأرقام تأخر المنطقة العربية في تحقيق الهدف الخامس من أهداف التنمية المستدامة حول المساواة بين الجنسين وتمكين النساء والفتيات، والداعي إلى اتخاذ إجراءات لتكثيف الجهود وتسريع التقدّم بهذا الاتجاه، بالنظر إلى أهميته الخاصة ودوره المساند والمحفّز لتحقيق باقي أهداف التنمية المستدامة سواء بشكل مباشر أم غير مباشر.

<sup>2</sup> International Labour Organization (ILO) (2023).

<sup>3</sup> World Economic Forum (2023). Global Gender Gap Report 2023. Geneva. Available at <https://www.weforum.org/reports/global-gender-gap-report-2023/>

تعزى أسباب الفجوة بين الجنسين في مستوى مشاركة المرأة في القوى العاملة في الدول العربية إلى عوامل عدّة أبرزها تحمّل النساء معظم أعباء الرعاية؛ حيث تشهد المنطقة العربية إحدى أكبر الفجوات بين الجنسين في العالم لناحية التوزّع غير العادل وغير المتكافئ لأعمال الرعاية غير مدفوعة الأجر بين الرجل والمرأة، إذ تتحمّل النساء حوالي 80 إلى 90 في المائة من مجموع هذه المهام<sup>4</sup>، ويقضين 4.7 أضعاف الوقت الذي يخصّصه الرجال تقريباً لتأدية أعمال مماثلة، مقارنة بمتوسّط عالمي يبلغ 3.2 أضعاف<sup>5</sup>. ويشكّل الأطفال، كبار السن، الأشخاص ذوي/ات الإعاقة والمرضى، المتلقّين/ات الرئيسيين/ات لهذه الرعاية المناطة مسؤولياتها بشكل مباشر بالمرأة، بحكم الأعراف الاجتماعية السائدة في المنطقة.

خلال الدورات المتتالية لاجتماعات لجنة المرأة في الإسكوا، المكلفة بتحديد الأولويات المتّصلة بقضايا المرأة ضمن برامج عمل الإسكوا والدول الأعضاء، وفي إطار متابعة المؤتمرات العالمية والإقليمية وتنسيق الجهود لتطبيق القرارات والتوصيات الصادرة، وتحضير مشاريع النهوض بالمرأة في الدول العربية وتنفيذها، قامت الدول الأعضاء في الأعوام 2023، 2021 و2019 ببحث القضايا المتّصلة باقتصادات الرعاية وسياساتها. كذلك قامت لجنة التنمية الاجتماعية في الإسكوا، المولجة بتحديد الأولويات الاجتماعية في الدول الأعضاء، بمناقشة سياسات الرعاية خلال دورتها الوزارية المنعقدة في العام 2023. تمّ بنتيجة ذلك تزويد الإسكوا والدول الأعضاء بتوصيات مشتركة لتكثيف الجهود والدفع باتجاه تعزيز المشاركة الاقتصادية للمرأة.

على مستوى الاتحاد البرلماني الدولي، عبّرت البرلمانات عن التزامات متقدّمة في هذا السياق. فقد دعت النساء رئيسات البرلمانات اللواتي اجتمعن تحت قبة الاتحاد في أكثر من قمة عقدت للغاية، إلى الاعتراف بأعمال الرعاية واثمّينها وإعادة توزيع مسؤوليات الرعاية غير مدفوعة الأجر من خلال تبني سياسات مراعية للمساواة بين الجنسين وإقرار حوافز لاسيما الإجازة الوالدية المدفوعة ودعم رعاية الأطفال. وفي عام 2022، تبنتي الاتحاد البرلماني الدولي "إعلان كيغالي" الذي التزم بموجبه برلمانيون/ات من مختلف أنحاء العالم، العمل على تعزيز المساواة في مسؤوليات الرعاية بين الرجال والنساء، والسعي لتحويل البرلمانات إلى نموذج للمؤسسات المستجيبة للرعاية لجهة جعلها حساسة ومراعية للحاجات والمسؤوليات الرعائية للبرلمانيين/ات والعاملين/ات فيها. ولمناسبة الاحتفال بالذكرى 75 للإعلان العالمي لحقوق الإنسان، أقرّ البرلمانيون/ات تعهدات خاصة لضمان وصول النساء إلى فرص العمل اللائق على قدم المساواة مع الرجال، بما في ذلك توفير الحماية الاجتماعية للعاملات في القطاع غير النظامي وحصولهنّ على الأجر العادل عن الأعمال المتساوية القيمة.

<sup>4</sup> Jonathan Woetzel and others, The power of Parity: How Advancing Women's Equality Can Add \$12 Trillion to Global Growth (McKinsey Global Institute, 2015), p.29

<sup>5</sup> Charnes, J. (2019). The Unpaid Care Work and the Labour Market. An analysis of time use data based on the latest World Compilation of Time-use Surveys. Geneva: ILO.

يلعب البرلمانيون/ات دوراً محورياً في قيادة أجنده مؤثرة في هذا الاتجاه، إذ يمكنهم/هنّ إحداث تغيير ملحوظ، إنطلاقاً من قدرتهم/ن على رسم الاتجاهات السياسية وتحديد الأولويات في سياق بناء إطار قانوني متين. يمكنهم/هنّ مراقبة تطبيق القوانين المتعلقة بالتمكين الاقتصادي للمرأة واقتصاد الرعاية، والتثبت من أنّ الحكومات مساءلة أمام الشعب عن تحقيق التقدّم الوطني، وضمان احترام الالتزامات الوطنية والدولية التي جرى التعهد بها على مستوى الدول.

وبصفتهم/هنّ أعضاء في إحدى أعلى الهيئات التمثيلية، يتمتّع البرلمانيون/ات بموقع فريد يخوّلهم/هنّ اتخاذ التدابير الآيلة إلى الأخذ في الاعتبار على النحو الواجب، حاجات جميع شرائح المجتمع لا سيما من هم/ن من الأقليات غير الممثلة و/أ من هم/ن في أوضاع صعبة أو هشّة.

في الواقع هناك دفع حقيقي حالياً على المستوى الدولي وضمن الأجنده الوطنية للدول العربية، باتجاه تعزيز التمكين الاقتصادي للمرأة من خلال عمل البرلمانات. ويمكن أن يتحقق ذلك من خلال تطوير سياسات الرعاية على قاعدة الاعتراف بقيمة أعمال الرعاية غير مدفوعة الأجر والسعي للتخفيف من أعبائها عبر إعادة توزيع مسؤولياتها الملغاة بشكل رئيسي على النساء في المنطقة العربية. ويتماشى هذا الزخم مع الالتزام بتطبيق أجنده التنمية المستدامة 2030 وتحقيق أهدافها خاصة أنّ الاستثمار في اقتصاد الرعاية يشكّل نقطة انطلاق لتحقيق الأهداف التنموية كافة.

## الأهداف

في ضوء ما تقدّم، تنظّم الإسكوا والاتحاد البرلماني الدولي، بالتعاون مع هيئة الأمم المتحدة للمرأة ومنظمة العمل الدولية، اجتماعاً إقليمياً للبرلمانيين/ات في المنطقة العربية، بهدف بناء إرادة سياسية جامعة وتعزيز القدرات في مجال إصلاح وتطوير سياسات الرعاية والأطر القانونية ذات الصّلة، مع الهدف النهائي المتمثل في تحقيق المساواة بين الجنسين والعدالة الاجتماعية والاقتصادية في الوقت المحدّد لأجنده 2030.

سيركز الاجتماع بشكل خاص على التمكين الاقتصادي للمرأة وسياسات واقتصاد الرعاية، بما يشمل الرعاية المتكافئة بين الرجال والنساء، وسيسلط الضوء على إجراءات ملموسة لتحقيق هذه الأهداف من خلال مشاركة أفضل الممارسات والتجارب الناجحة بين الدول التي خبرت تقدماً في هذا المجال، فضلاً عن استكشاف الوسائل والاستراتيجيات لتعزيز الإفادة المتبادلة بين دول المنطقة.

ستتاح للمشاركين/ات في الاجتماع المذكور الفرصة لما يلي:

- الاطلاع على معلومات وبيانات محدثة حول التقدم المحرز على مستوى تطبيق الهدف الخامس من أهداف التنمية المستدامة في المنطقة، مع تركيز خاص على السياسات والأطر التشريعية المرتبطة بالمقصد الرابع؛
- تبادل الخبرات بين المشاركين/ات من مختلف البرلمانات؛
- مناقشة مسائل ذات اهتمامات مشتركة في مجال التمكين الاقتصادي للمرأة وسياسات واقتصاد الرعاية المقدمّة للجميع؛
- تحديد إجراءات ملموسة لتسريع التقدم باتجاه تحقيق التمكين الاقتصادي للمرأة والرعاية المتكافئة.

### المخرجات المتوقعة وإجراءات المتابعة

مع تزايد الطلب على رعاية الأطفال وكبار السن والأشخاص ذوي/ات الإعاقة والمرضى في المنطقة العربية والعالم، تبدو الحاجة أكثر إلحاحاً إلى حلول ملموسة ومبتكرة لتعزيز التمكين الاقتصادي للمرأة من خلال اقتصاد الرعاية وذلك باتجاهين: (أ) في ما يتعلق بطبيعة وتوفير سياسات وخدمات الرعاية؛ (ب) من حيث شروط وأحكام أعمال الرعاية المدفوعة الأجر.

لذلك ينبغي اقتراح الحلول للمعالجة والتوصّل إلى مجموعة من التوصيات بشأن تعزيز التشريعات الداعمة للتمكين الاقتصادي للمرأة في إطار اقتصاد الرعاية، بما يشمل سواء سياسات سوق العمل التي تغطّي إجازة الأمومة المدفوعة الأجر وإجازة الأبوة والإجازة الوالدة، أو توفير خدمات رعاية ميسرة للجميع، أو اعتماد سياسات صديقة للأسرة وتبني مبادئ الموازنة المستجيبة للمساواة بين الجنسين.

يوفر الاجتماع فرصة للمناقشة والتوافق على نهج لتتبع التقدم المحرز على مستوى سياسات الرعاية والتمكين الاقتصادي للمرأة.

### المشاركون/ات

يجمع اللقاء برلمانيين/ات وبرلمانيات من الدول العربية لاسيما من المعنيين/ات مباشرة بمجالات المساواة بين الجنسين والحماية الاجتماعية وقوانين العمل، بالإضافة إلى دعوة برلمانيين/ات من دول أخرى وخبراء وممثلي/ات منظمات مجتمع مدني وقطاع خاص.

كما يرحّب بمشاركة الموظفين/ات العاملين/ات في البرلمانات المدعوّة، وذلك بصفة مراقبين/ات.

## الزمان والمكان

يعقد الاجتماع عبر منصّة Zoom ، بين الساعة الحادية عشرة صباحاً والثانية من بعد الظهر بتوقيت بيروت، وذلك بتاريخ 31 كانون الثاني و1 شباط 2024.

## اللغات

الترجمة الفوريّة مؤمّنة باللغات الثلاث: العربية، الإنكليزية، والفرنسية.

## تسجيل الحضور والمشاركة

يمكن للراغبين/ات بالمشاركة أن يتسجّلوا في أقرب وقت ممكن عبر استخدام النموذج المخصّص للغاية على الإنترنت على الرابط الإلكتروني التالي:

<https://zoom.us/meeting/register/tJ0udO-gpiLuH9YPzF4oWHqFhFhxzhKZLZbW>

## تنظيم الاجتماع

يوفّر الاجتماع فرصة لتقديم عروض تمهيدية يليها تبادل خبرات ومناقشات جماعية. تعطى الأولوية في أخذ الكلام للبرلمانيين/ات المشاركين/ات ويقتصر الوقت المحدّد لكلّ مداخلة على ثلاث دقائق. وعليه، يُدعى البرلمانيون/ات إلى مشاركة خبراتهم/هنّ على مستوى تطوير السياسات والتجارب الناجحة في المواضيع المبيّنة في جدول الأعمال أدناه.

يخصّص الاجتماع لتوفير منصّة عادلة وشاملة لتبادل وجهات نظر متنوّعة، بما يسهم في إرساء حوار بناء. ومن المرخّب أن تضمن البرلمانات تقديم ترشيحات متوازنة بين الرجال والنساء في ما خصّ مشاركة البرلمانيين والبرلمانيات في الاجتماع المذكور. كما يرجى من المشاركين/ات الكرام التفضّل بالتركيز على المواضيع المدرجة ضمن جدول الأعمال المبيّن أدناه، والامتناع عن الإدلاء ببيانات سياسية خارجة عن نطاق الاجتماع وأغراضه.

## جدول الأعمال المقترح

<p><b>الأربعاء 31 كانون الثاني 2024</b>  <b>تحضير الأرضية اللازمة</b>  <b>أهداف التنمية المستدامة ودور البرلمانات في دعم تحقيقها من خلال تعزيز إجراءات تمكين النساء لا سيما عبر سياسات الرعاية</b></p>	
<p>11:15-11:00</p>	<p>- كلمات الافتتاح</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>○ لجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا – الإسكوا</li> <li>○ الاتحاد البرلماني الدولي</li> <li>○ منظمة العمل الدولية</li> <li>○ هيئة الأمم المتحدة للمرأة</li> </ul>
<p>12:10-11:15</p>	<p><b>أجندة 2030 والتقدم المحرز في تحقيق أهداف التنمية المستدامة في المنطقة العربية والعالم</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- عرض لأهداف التنمية المستدامة وواقع التقدم المحرز في إنجازها في المنطقة</li> <li>- عرض حول كيفية مساهمة البرلمانات حول العالم في تنفيذ الأهداف</li> <li>- مداخلات المشاركين/ات: تجارب الدول في تسريع تحقيق أهداف التنمية المستدامة</li> </ul>
<p>13:05-12:10</p>	<p><b>لماذا يعتبر الهدف الخامس محقّزاً أساسياً لتحقيق كافة الأهداف التنموية؟ وما هو مسار تقدّمه في المنطقة العربية؟</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- عرض لأهمية الهدف التنموي الخامس ودوره كمحقّز محوري</li> <li>- عرض أحدث دليل عن سيداو مخصّص للبرلمانيين/ات</li> <li>- مداخلات المشاركين/ات: تبادل المعلومات حول التطوّرات الحاصلة على مستوى الدول في مجال تطبيق الهدف الخامس</li> </ul>
<p>13:10-13:05</p>	<p>استراحة</p>
<p>13:55-13:10</p>	<p><b>الهدف الخامس – المقصد الرابع – اقتصاد الرعاية والتمكين الاقتصادي للمرأة</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- تمرين عملي للمشاركين/ات: ما هو مفهوم الرعاية؟ كيف يمكن للرعاية المتكافئة بين الرجل والمرأة أن تسهم في التمكين الاقتصادي للنساء؟</li> <li>- عرض حول الرعاية في المنطقة العربية: واقعها، أهميتها، التقاطعات المرتبطة بها والتداعيات الناتجة عنها</li> </ul>

- جلسة مخصصة للأسئلة والأجوبة	
تلخيص لليوم الأول	14:00-13:55
<b>الخميس 1 شباط 2024</b> <b>تجارب الدول</b> <b>تجارب ناجحة ودروس مستفادة في المنطقة والعالم</b>	
جلسة حوارية حول سياسات سوق العمل المتصلة بالرعاية - عرض حول معايير العمل الدولية المتصلة بأعمال الرعاية - عروض ومدخلات حول إصلاحات قانونية ترتبط بإقتصاد الرعاية في الدول العربية	12:10-11:00
<b>الفرص الكامنة في تعزيز حقوق مقدّمي/ات الرعاية مدفوعة الأجر</b> - عرض حول حقوق مقدّمي/ات الرعاية مدفوعة الأجر - مدخلات حول المداخل الآيلة إلى تغيير السياسات بما يضمن حقوق مقدّمي/ات الرعاية مدفوعة الأجر	12:40-12:10
استراحة	12:45-12:40
<b>أهتم بالرعاية: تعزيز الرعاية المتكافئة داخل البرلمانات ومن خلالها</b> - عرض - طاولة نقاش مستديرة: تبادل التجارب الناجحة حول العالم - مدخلات حول الرعاية المتكافئة - تمرين عملي	13:45-12:45
ملاحظات ختامية والرسائل الرئيسية	14:00-13:45





Shared Prosperity Dignified Life



International  
Labour  
Organization



## **The role of parliamentarians in accelerating the achievement of women's economic empowerment under SDG 5 in the Arab region:** **Focus on care policies**

### **Concept note**

#### ***INTRODUCTION***

The United Nations Economic and Social Commission for Western Asia (UN-ESCWA) and the Inter-Parliamentary Union (IPU), in partnership with the United Nations Entity for Gender Equality and the Empowerment of Women (UN-Women) and the International Labour Organization (ILO), are organizing a regional meeting for parliamentarians from Arab States with the aim to accelerate the achievement of Sustainable Development Goal 5 (SDG 5) on gender equality by strengthening actions on women's economic empowerment and care policies in the region.

According to the latest report of the United Nations Secretary-General *Progress towards the Sustainable Development Goals: towards a rescue plan for people and planet*,<sup>1</sup> the SDGs are badly off track. With just seven years until the 2030 deadline, there is a pressing need to raise global leadership to the occasion and ensure that national plans, strategies, policies, legislation and budgets are contributing to the realization of the 2030 Agenda for Sustainable Development (2030 Agenda).

The regional meeting aims to raise awareness on the complementarity of SDGs, in particular by showcasing how actions on women's economic empowerment and participation in economic life are integral to the realization of SDGs as a whole. The meeting will examine existing interlinkages between care policies and human capital development in areas such as childcare and early child education; the rights of groups in vulnerable situations including older persons and persons with disabilities, and the preservation of their dignity and well-being; and the advancement of gender equality, including through equal care policies. The meeting will provide an opportunity for parliamentarians to exchange experiences and good practices on the development and implementation of care policies in the region. In particular, the meeting seeks to increase interest,

---

<sup>1</sup> United Nations Economic and Social Council, Progress towards the Sustainable Development Goals: towards a rescue plan for people and planet (New York, 2023):  
<https://unstats.un.org/sdgs/files/report/2023/secretary-general-sdg-report-2023--EN.pdf> - A/78/80-E/2023/64

raise awareness, and advocate a set of concrete policy and legal reforms to advance care economies that deliver to all. It should serve to build political will and capacity among male and female MPs to advance the implementation of SDG target 5.4, “Recognize and value unpaid care and domestic work through the provision of public services, infrastructure and social protection policies and the promotion of shared responsibility within the household and the family as nationally appropriate” and reaffirm the interrelation between the care economy and the other SDGs.

## **BACKGROUND**

The limited participation of women in the labour market is a lingering challenge in the Arab region. The region continues to present one of the largest gender gaps in the world and despite its progress in educational attainment it still exhibits one of the lowest rates of female labour force participation which, according to ILO estimates, was at 19.5% in 2023.<sup>2</sup> Out of the 13 Arab countries of the 146 countries featured in the World Economic Forum’s 2023 Global Gender Gap Report,<sup>3</sup> 12 Arab countries were in the bottom 35 positions of the Global Gender Gap Index. The report highlights the Middle East and North Africa (MENA) region as that which is furthest away from parity needing 152 years to attain full regional parity. These figures show the Arab region lagging behind in the achievement of SDG 5 on gender equality and the empowerment of all women and girls, and call for actions to up-scale the efforts and accelerate progress to this end, particularly given the importance and direct or indirect role of SDG 5 as driver and catalyst of all the other goals.

The gender gap in labour force participation rates in the Arab region can be linked to different factors, with one of the most important factors being women’s involvement in unpaid care duties. Indeed, the Arab region has the most critical gender gap in unpaid care work distribution in the world, with women performing the bulk of unpaid care work, ranging between 80 to 90%,<sup>4</sup> and devoting 4.7 times more of their time to carrying unpaid care tasks than men, compared to a global average of 3.2 times more time than men.<sup>5</sup> The main recipients of care include children, older persons, persons with disabilities and persons with illnesses. Following the social norm in the Arab region, women take on the role of caregivers for family members falling within the mentioned categories.

Arab States participating in the regular ESCWA ministerial sessions of the Committee on Women are tasked with identifying women-related priorities in the programmes of work of ESCWA and its Member States, following up on global and regional conferences, coordinating regional efforts to implement ensuing resolutions and recommendations, and preparing and implementing projects for the advancement of women in ESCWA Member States. In 2019, 2021 and 2023, these States examined issues related to care economies and policies. Similarly, the ESCWA ministerial session of the Committee on Social Development, tasked with the identification of social priorities in

---

<sup>2</sup> International Labour Organization (ILO) (2023):

[https://www.ilo.org/shinyapps/bulkexplorer47/?region=ROAS&lang=en&segment=indicator&id=EAP\\_2WAP\\_SEX\\_AGE\\_RT\\_A](https://www.ilo.org/shinyapps/bulkexplorer47/?region=ROAS&lang=en&segment=indicator&id=EAP_2WAP_SEX_AGE_RT_A)

<sup>3</sup> World Economic Forum, *Global Gender Gap Report 2023* (Geneva, 2023):

<https://www.weforum.org/reports/global-gender-gap-report-2023/>.

<sup>4</sup> Jonathan Woetzel and others, *The power of parity: How advancing women’s equality can add \$12 trillion to global growth* (McKinsey Global Institute, 2015), 29.

<sup>5</sup> Jacques Charmes, *The Unpaid Care Work and the Labour Market. An analysis of time use data based on the latest World Compilation of Time-use Surveys* (Geneva, ILO: 2019).

Member States, discussed care policies in 2023. Associated recommendations were provided to both ESCWA and the Member States to boost efforts to address this topic and promote women's economic participation.

At the IPU level, parliaments have taken bold commitments in advancing SDGs implementation, including SDG 5 and its targets. Women Speakers of parliament, gathered under the IPU umbrella in dedicated summits, called to better value and redistribute unpaid domestic care work through gender-responsive policies and incentives, in particular paid parental leave and childcare support. In 2022, the IPU adopted the [Kigali Declaration](#) where parliamentarians from around the world committed to advance equality in caring responsibilities among men and women, and to make parliaments more caring institutions, meaning institutions more sensitive and responsive to the caring needs and responsibilities of their members and personnel. Marking the 75th anniversary of the Universal Declaration of Human Rights, parliamentarians endorsed [specific pledges](#) to ensure women's access on an equal basis with men to decent work, including by advancing access to social protection for women employed in the informal sector and equal pay for work of equal value.

Parliamentarians have a central role in leading an impactful agenda in this area. They can shape policies and set out priorities while building a solid legal framework that enables the achievement of the SDGs. They can monitor the implementation of laws that deal with women's economic empowerment and the care economy, and ensure that government is accountable to the people for national progress in this area and that they respect the domestic and international commitments made. As members of the highest representative body, parliamentarians are uniquely positioned to make sure that the needs of all segments of the society – especially those that are underrepresented and/or are in vulnerable or marginalized situations – are duly taken into account.

Presently there is real momentum – both internationally and within Arab national agendas – to enhance women's economic participation through the work of parliament. This can be done through advancing care policies and economies that recognize, seek to reduce and redistribute unpaid care work, the brunt of which is carried by women, especially in the Arab region. This momentum falls in line with the commitment to the 2030 Agenda and the achievement of its 17 goals, especially since the investment in care economy would constitute a steppingstone in the achievement of related SDGs.

## ***OBJECTIVES***

In light of the above, ESCWA and the IPU, in partnership with UN-Women and the ILO, are organizing a regional meeting for parliaments in the Arab region to build political will and capacities in reforming care-related policies and legal frameworks, with the ultimate objective of reaching gender equality and socio-economic justice on time for the 2030 Agenda. The meeting will focus on women's economic empowerment, care policies and the economy, including equal care among men and women, aiming to shed light on concrete actions to achieve objectives by showcasing practices from countries which have made significant advances in this field while exploring means and strategies to promote cross-fertilization throughout the countries of the region.

Parliamentarians and parliamentary staff participating will have the opportunity to:

- Acquire up-to-date information and data on the progress of SDG 5 in the region with particular focus on policies and legal frameworks related to SDG target 5.4.
- Exchange their experiences with peers from different parliaments.
- Discuss common concerns in advancing women's economic empowerment, care policies and an economy that deliver for all.
- Identify tangible actions to accelerate progress towards women's economic empowerment and equal care.

### ***EXPECTED OUTCOMES AND FOLLOW-UP ACTIONS***

As the demand for childcare and care for older persons, persons with disabilities and persons with illnesses is increasing in the Arab region, as well as in the whole world, concrete and innovative solutions are needed on two fronts to foster women's economic empowerment through the care economy: (i) in regard to the nature and provision of care policies and services, and (ii) in the terms and conditions of care work.

Therefore, solutions should be addressed within this framework, and a set of recommendations is to be reached regarding legislative and other measures that support women's economic empowerment in the context of the care economy, such as through labour policies consisting of paid maternity, paternity and parental leave, or through affordable care services, incentives and promotion of family-friendly policies or the adoption of gender-responsive budgeting principles.

As a follow-up to the meeting, a report detailing the main recommendations will be shared with the participants. In addition, a survey will be shared for participants to indicate what follow-up actions they aim to take, what follow-up support they may need in this regard, and whether they wish to be updated on resources to promote progress in care policies and women economic empowerment.

### ***PARTICIPANTS***

The meeting is open to men and women parliamentarians from Arab States, in particular MPs involved in the areas of gender equality, social protection and labour rights, as well as invited parliamentarians from other countries, experts, civil society organizations (CSOs) and private sector actors. Parliamentary staff from invited parliaments are also welcome to attend as observers.

### ***DATE AND TIME***

The event will take place virtually on the platform Zoom, from 11:00 to 14:00 EET (Beirut time), on 31 January and 1 February 2024.

### ***LANGUAGES***

Simultaneous interpretation will be provided in Arabic, English and French.

## ***REGISTRATION***

Persons wishing to participate in this meeting are welcome to register using the online form available at this link.

Register in advance for this meeting:

<https://zoom.us/meeting/register/tJ0udO-gpjlU9YPzF4oWHqFhFhxzhKZLZbW>

## ***MODALITIES***

The meeting will provide the opportunity for introductory presentations followed by experience sharing and group reflection. Priority to taking the floor will be given to participating parliamentarians while interventions will be limited to 3 minutes.

MPs are invited to be prepared to share their experiences on policy-level developments and good practices on the topics as described in the agenda below.

The meeting is dedicated to enabling an equitable and inclusive platform for exchanges where diverse perspectives are heard, contributing to a constructive dialogue. Invited parliaments are welcome to ensure a balanced nomination of parliamentarians between women and men.

Participants are kindly requested to focus on the topics listed in the agenda below and to refrain from political statements outside the scope and purpose of the meeting.

**DRAFT AGENDA**

<b>Wednesday, 31 January 2024</b> <b>Setting the stage</b> <b>The role of parliaments in boosting SDG achievement by enhancing actions to empower women with focus on care policies</b>	
<b>11:00–11:15</b>	<ul style="list-style-type: none"><li>- Opening remarks<ul style="list-style-type: none"><li>o ESCWA</li><li>o IPU</li><li>o ILO</li><li>o UN-WOMEN</li></ul></li></ul>
<b>11:15–12:10</b>	<b>The 2030 Agenda and the progress in SDG achievement in the Arab region and around the world:</b> <ul style="list-style-type: none"><li>- Presentation on the SDGs and the status of their achievement in the Arab region</li><li>- Presentation on how parliaments around the world are contributing to SDG implementation</li><li>- Interventions from participating parliamentarians on Arab country experiences in the acceleration of SDG achievement</li></ul>
<b>12:10–13:05</b>	<b>Why is SDG 5 a catalyst for the achievement of all SDGs? How is it progressing in the Arab region?</b> <ul style="list-style-type: none"><li>- Presentation on the importance of SDG 5 and its role as a catalyst</li><li>- Presentation of the latest CEDAW Handbook for MPs (IPU)</li><li>- Interventions from participating parliamentarians on recent national level developments in advancing SDG 5 implementation of SDG 5</li></ul>
<b>13:05–13:10</b>	<i>Break</i>
<b>13:10–13:55</b>	<b>SDG 5.4 - The care economy and women economic empowerment:</b> <ul style="list-style-type: none"><li>- Practical exercise for participants: What is care? How can equal care lead to women's economic empowerment?</li><li>- Presentation on the status, importance, interlinkages and implications of care work in the Arab region</li><li>- Q&amp;A session</li></ul>
<b>13:55–14:00</b>	<b>Wrap up of day 1</b>
<b>Thursday, 1 February 2024</b> <b>Country experiences</b>	

<b>Unlocking success: Lessons and good practices from the region and beyond</b>	
<b>11:00–12:10</b>	<b>Advancing labour policies related to care</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Poll on International Labour Standards related to care work</li> <li>- Presentation of the International Labour Standards related to care work</li> <li>- Presentations and interventions on legal reforms related to care economy in the Arab countries</li> </ul>
<b>12:10–12:40</b>	<b>Opportunities created by promoting the rights of paid care workers</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Presentation on the rights of paid care workers</li> <li>- Interventions by parliamentarians on entry points to promote policy change to ensure rights of paid care workers</li> </ul>
<b>12:40–12:45</b>	<b>Break</b>
<b>12:45–13:45</b>	<b>I care to care: Advancing equal care in and through parliament</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Presentation</li> </ul> <b>Round table discussion</b> <b>Exchange of good practices from around the world</b> <b>Practical exercise</b>
<b>13:45–14:00</b>	<b>Wrap-up and key take aways</b>